
کارچاق کن سابق
در بحبوحه گمانه زنی ها درباره احتمال 
اقدام دونالد ترامپ به عفو خود پیش 
کوهن«  »مایکل  سفید،  کــاخ  تــرک  از 
سابق  کــارچــاق کــن  و  شخصی  وکــیــل 
رئیس جمهور آمریکا  در توییتر نوشت: 
از من خواسته شده و من پذیرفته ام که 
با چند آژانس مختلف دولتی برای دادن شهادت درباره تخلفات ترامپ 
و خانواده اش همکاری کنم. من این کار را به این خاطر انجام می دهم که 

ترامپ و خانواده اش تلاش کردند دموکراسی آمریکا را از بین ببرند!

 چگونه »سیا« بهترین نویسندگان جهان 
را فریب داد

سالروز  در  مــاه  دی   19 انــقــلاب،  رهبر 
از  قــم، در بخشی  مــردم  تاریخی  قیام 
سخنرانی خود به کتابی که توسط یک 
نویسنده آمریکایی تألیف شده اشاره 
کارشناس  عــابــدیــنــی،  حسن  ــد.  کــردن
مسائل بین الملل و تحلیلگر سیاسی، 
در این باره در توییتر نوشت:»اشاره رهبر حکیم انقلاب اسلامی به کتاب 
»خبرچین ها؛ چگونه سیا بهترین نویسندگان جهان را فریب داد« است 
که توسط جوئل ویتنی، بنیان گذار و دبیر مجله گرنیکا تألیف شده است. 
گردش آزاد اطلاعات کلیدواژه ای است که بیشتر برای مدیریت ادراک 
مردم و دستکاری در دستگاه محاسباتی مسئولان به کار گرفته می شود«.

سلامِ گرگ
سخنان  گــســتــرده  ــتــشــار  ان از  پـــس 
واردات  ممنوعیت  درباره  رهبرانقلاب 
واکسن آمریکایی و انگلیسی، برخی 
از جریان های خاص مجازی شروع به 
جوسازی در این زمینه کردند. کاربران 
فضای مجازی هم در واکنش به این 
در  را  و #واکسن_خارجی_آلوده  اقدام، هشتگ های #سلام_گرگ 
توییتر فارسی ترند کردند. کاربری نوشته است:»اگه کسی می خواد 
به واکسن های نذری آمریکا و انگلیس اعتماد کنه میل خودشه اما 

ما مطمئنیم سلام گرگ بی طمع نیست«.

جوانی و تجربه
ــنـــش به  ــزت الله ضــرغــامــی در واکـ ــ عـ
کار  روی  بر  رهبری  مقام معظم  تأکید 
آمــدن »دولــت جــوان حزب اللهی« در 
صفحه توییترش نوشت: »دولت جوان 
انقلابی، یعنی ترکیبی از نیروی جوانی 
و تجربه. ابتدای انقلاب، نیروی جوانی 
برتری داشت و به تدریج تجربه جای آن را گرفت. امروز رهبر انقلاب به 

دنبال تعادل میان این دو مزیت هستند«.

تــربــت زاده  یک هفته پیش یعنی 14 دی  مجید   
1357 به ایران آمده بود. ژنرال در این مدت چند بار با 
فرماندهان گارد و ارتش شاهنشاهی دیدار کرده بود. 
امــروز اما نوبت دیــدار با خود شاه بــود. نوبت اینکه 
حــرف آخــر به او زده شــود. ایــن کــار البته به عهده 
»سولیوان« بود. ژنرال هایزر هم باید گزارش اقداماتی 
را که در ارتش انجام داده بود ارائــه مــی داد. آخرین 
بــار، محمدرضا پهلوی را چند ماه پیش دیــده بود و 
هنوز همان چهره را به خاطر داشــت. »محمدرضا« 
که وارد شد، ژنرال هایزر جا خورد! آیا این مرد تکیده 
و درهــم شکسته که نگرانی و ناامیدی از چهره اش 
می بارید، همان شاه چند ماه پیش بود که با لباس 
نظامی وارد شده، شق و رق ایستاده و خیلی رسمی با 

او احوالپرسی کرده بود؟ 

چهار ستاره»
جرقه انقلاب اسلامی در ایران، خیلی وقت  پیش زده 
بــود. بعدها اگرچه 10 یا 15 سالی میان جرقه  شده 
نخست و بالا گرفتن آتش انقلاب فاصله افتاده بود 
اما از ابتدای سال 1357 برای خیلی ها مسجل شد 
که این بار ماجرا با جرقه های قبل فرق می کند. رژیم 
و  آمریکا  از  که  اشاره هایی  و  خــودش  برنامه های  با 
انگلیس می رسید، هر ترفندی را که لازم بود به کار 
بسته بود شاید سیل انقلاب مردمی را به مسیری 
دیگر بیندازد. دولت های مختلف آمده و رفته بودند، 
تغییر  نظامی  فرماندهان  بــود،  ریخته شده  خون ها 
کرده بودند، وعده های اصلاحات داده شده بود، شاه 
به اعتراف خودش صدای انقلاب مردم را شنیده بود و 
هزارجور ماجرای دیگر. شعله های انقلاب اما فروکش 
نکرده بود و به نظر می رسید اوضاع به کلی از اختیار 
حکومت خارج شده است. در چنین شرایطی ژنرال 
»هایزر« به ایران آمد تا آخرین ترفندهای آمریکایی 
را برای از دست نرفتن ایران به کار ببندد. مأموریت 
آمریکایی که جنگ  های دوم جهانی،  مرد کارکشته 
ویتنام و کره را تجربه کرده بود و چهار ستاره درشت 
روی شانه هایش خودنمایی می کرد بنا به نوشته های 
خـــودش – اگـــر راســـت گفته بــاشــد - ایـــن بـــود که 
نگذارد ارتش شاهنشاهی ایران از هم بپاشد. یعنی 
آمریکایی ها سر رفتن شاه مدت ها بود که به توافق 
رسیده بودند و می خواستند اگر شد، ارتش و دولت 
بختیار را افسار زده و برای روزهای پس از سقوط نظام 

شاهنشاهی از آن استفاده کنند.

سناریو اول و دوم»
 14 دی ماه 1357... فرودگاه مهرآباد... این نخستین 
سفر ژنـــرال بــه تــهــران نــبــود. پیش از ایــن چند بار 
به  تجهیزات  و  ســـلاح  ــروش  فـ ــردن  کـ قطعی  ــرای  بـ

و هربارمقام های  بود  آمــده  ایــران  به  پهلوی،  ارتــش 
بلندپایه ارتش با هزار جور دنگ و فنگ، کبکبه و 
بودند.  آمــده  استقبالش  به  مراسم خاص  و  دبدبه 
این بار اما ماجرا فرق می کرد... سفر محرمانه بود 
چند  فقط  نــبــود.  تشریفات  و  مــراســم  از  خبری  و 
هیئت  رئیس  گاست«  »فیلیپ  ازجمله  آمریکایی 
نظامی آمریکا در ایران به استقبالش آمدند. پس 
از خارج شدن از فرودگاه، خیابان های خلوت شهر، 
امـــام)ره(  عکس های  شــده،  تعطیل  فــروشــگــاه هــای 
فریادهای الله اکبر  به چشم می خورد،  که همه جا 
رگبارهای  و  به گوش می رسید  از همه جا  انگار  که 
گــلــولــه ای کــه گــاه و بیگاه انــگــار پــاســخ فــریــادهــا را 
در  ناتو  کل  فرمانده  معاون  هایزر،  ژنــرال  می دادند، 

اروپا را متعجب و نگران می کرد. 
»هــایــزر«  خــود  جمله  از  و  آمریکایی ها  کــه  جــور  آن 
بعدها نوشت، او مأموریت داشت فرماندهان ارتش را 
بــدون جنجال  تا شاه  وادار کند  از بختیار  به اطاعت 
از کشورخارج شود.  بهانه ای  به  ارتــش  فروپاشی  یا  و 
ابلاغ دستور خروج به محمدرضا پهلوی نیز به عهده 
»سولیوان« سفیر آمریکا بود. این ها البته بخشی از 
در  اول  سناریوی  این  معتقدند  خیلی ها  ماجراست. 
اینکه  به  بــود. سناریوی دیگر، بسته  مأموریت هایزر 
اوضاع چگونه پیش برود و بختیار و فرماندهان ارتش 
بتوانند نظام را حفظ کنند یا نه، این بود که ارتش با 
اشاره آمریکایی ها کودتا کند و اوضاع را در دست بگیرد. 
روزهــای  آن  سیاستمداران  میان  که  بود  این  واقعیت 
امور  وزیــر  تا  بگیرید  کارتر  جمهور  رئیس  از  آمریکا، 
خارجه، وزیر دفاع و... درباره ایران، اختلاف نظر پیش 
آمده بود. گروهی به حمایت قاطع از بختیار و انجام 
کودتا می اندیشیدند و گروه دیگر پیشنهاد می کردند 
باید با حکومت آینده و انقلابی ایران کنار آمد. البته 
این اختلاف نظر آن چنان که برخی ها مدعی شدند برای 
این نبود که گــروه دوم مخالف خونریزی بیشتر بوده 
باشند. برای هر دو گروه اصل ماجرا حفظ منافع آمریکا 

در مهم ترین کشور خاورمیانه و منطقه بود.

او را نمی خواهیم»
21 دی ماه 1357... ژنرال از هفته پیش که به تهران 
رسید، بلافاصله مذاکرات خود را با فرماندهان نظامی 
ریاست  به  به تازگی  که  قره باغی  ارتشبد  کــرد.  آغــاز 
ستاد مشترک نیروهای مسلح ایــران منصوب شده 
بود خوب به یاد داشت که ژنرال هایزر در نخستین 
جلسه خیلی رک و واضح به فرماندهان ارتش گفته 
بود: »دیگر دولت آمریکا از شاه پشتیبانی نمی کند... 
شاه  مسافرت  مملکت،  در  ــش  آرامـ ــراری  ــرق ب بـــرای 
ضروری است... نه تنها دولت آمریکا بلکه دولت های 
اروپایی غربی هم دیگر از او پشتیبانی نمی کنند...«. 
نیز  ارتــش  فرماندهان  بــا  هــایــزر  بعدی  جلسات  در 
همین حرف ها بالا و پایین می شود و ژنرال سعی دارد 
فرماندهان را قانع کند که خروج شاه فعلاً بهترین راه 
حل است. پس از این چند دیدار است که هایزر و 

سولیوان روز 21 دی ماه به دیدار شاه می روند. 
جلسه  در  حــاضــران  همه  نوشته های  کــه  ــداری  ــ دی
را تقریباً مشابه توصیف کرده اند. هایزر  دیــدار، آن 
نوشته اســت: »... شاه بر خلاف همیشه که لباس 
نظامی می پوشید، لباس غیرنظامی به تن داشت... 
صحبتش را با مطالب ساده شروع کرد و بعد یکباره 
رئیس  دســتــورات  برایش  پرسید.  من  مأموریت  از 
جمهور کارتر را توضیح و گزارش فعالیت هایم در ایران 
را دادم... از برنامه ای گفتم که چیده بودیم... ظاهراً 
برنامه ای وجود  باید  و گفت  داد  علاقه مندی نشان 
بعد  نداشتیم...  برنامه ای  هیچ  ما  چون  می داشت 
صحبت را به زمان رفتنش از ایران کشاند. سولیوان 

گفت: هرچه زودتر باشد برای همه بهتر است...!«

آنچه را نفهمید»
نوشت  خــاطــراتــش  در  بعدها  اگــرچــه  دوم  پهلوی 
عجله  ایـــران  از  کــردنــش  خــارج  ــرای  ب آمریکایی ها 
داشتند، اما روز 21 دی وقتی دستور قطعی خروج 
آمریکایی ها  به  دلــش  ته  هنوز  شنید  را  ایــران  از 
ــود. هــنــوز صــحــنــه هــای 28 مــــرداد جلو  امـــیـــدوار بـ
چشمش بود و امید داشت پس از رفتنش، هایزر 
همان کاری را بکند که اسلافش در سال 1332 با 
کمک »زاهدی« و عواملش کرده بودند. شاید هم 
ایــران  در  بــود، چه حکومت سلطنتی  کــرده  حس 
دیگر  انگلیس  و  آمریکا  نماند،  چه  و  بماند  برقرار 
حال  هر  در  بــود  فهمیده  شــاه  نمی خواهند.  را  او 
تاریخ انقضایش تمام شده و رفتنی است. اما این 
را هرگز نفهمید که در واقع این انقلاب مردم ایران 
بوده که امضای نهایی را پای اخراجش از ایران زده 
است. برای همین تا وقتی زنده بود سعی داشت 
همه تقصیرها را گردن این و آن از جمله آمریکا و 

انگلیس بیندازد.

دفتر عمری که دارد تمام می شود

یکی از دوستانم زنگ زد و ضمن تبریک تولدم پرسید: »چه حسی داری 
یک سال دیگه بزرگ تر شدی؟« و من ناخودآگاه گفتم: »یک سال دیگه به 

مرگ نزدیک تر شدم«؛ دوستم گفت:»روز تولد از این حرفا نمی گن و...«.
گفت وگویمان که تمام شد دوبــاره به جمله ای که به دوستم گفته بودم 
برگشتم و به فکر فرو رفتم. راستی عمرمان که بیشتر می شود، مگر نه این 
است که به مرگ نزدیک تر می شویم؟ مگر نه این است که این دفتر عمر را 
روزگار ورق می زند و دفتری که ورق بخورد ورق هایش کم و کمتر و بعد ناگهان 
تمام می شود، حتی اگر هزار برگ داشته باشد؟ تازه اگر این وسط دستی 
دفتر را پاره نکند و زودتر از موعد تمام نشود و اصلاً اگر خداوند به جای 

دفتر 100 برگ برای عمرت دفتری 40 برگ کنار نگذاشته باشد.
دیروز بیش از همیشه یاد کودکی هایم افتادم، روزگار رفته ای که هرگز رهایم 
نمی کند و من هر از گاهی می افتم در آن سیاهچاله و روزها و روزها طول 
می کشد تا دوباره خودم را نجات بدهم و برگردم به زمان حال تا کی دوباره 
پرت شوم در آن سیاهچاله. عمر ما آدم ها دفتری است با تعدادی ورق که 
دست روزگار آن را لحظه به لحظه ورق می زند تا روزی که تمام شود. ما این 
فرصت را داریم که در دفتری که به امانت در اختیار ما گذاشته اند چیزی 
بنویسیم، باید دفتر را پر کنیم و البته باید این پر کردن با چیزهای خوب و 

دندان گیر باشد که حرامش نکرده باشیم.
دیروز ذهنم درگیر این شد که من تا اینجا دفترم را چگونه پر کرده ام؟ 
چه چیزی توی دفترم نوشته ام و فردا که این دفتر به آخرین ورق برسد، 
چه حس و حالی خواهم داشت؟ با خودم فکر کردم در این 45 سالی که 
گذشت بخشی از سال ها را اصلاً نمی دانستم که هر کدام از ما آدم ها 
دفتر عمری داریم که روزی تمام خواهد شد. بخشی از باقی عمر را البته 
متوجه دفتر شدم و سعی کردم دفتر خیلی بدی تحویل خداوند ندهم؛ 
هر چند آدمی است دیگر و در این زندگی هزار و یک بار حواسش پرت 
می شود، هزار و یک بار راه را اشتباه مــی رود و هزار و یک بار فراموش 
می کند، فراموش می کند که این دفتر دارد ورق می خورد و کم و کمتر 

می شود و... .
دیروز داشتم به عمری که گذشته است فکر می کردم و به عمری که پیش 
روست و من نمی دانم یک روز است یا چند سال؟ یک لحظه دیگر است 
یا ساعت های متوالی، به شادی خواهد گذشت یا به غم و اندوه و... دیروز 
بیش از هر روز دیگری به مرگ فکر کــردم، درســت مثل همان روزی که 
تنهایی برای صعود به »شیرباد« رفته بودم  و در میانه راه هوا تاریک شد. 
در آن خلوت من بارها و بارها به مرگ فکر کردم، حتی وقتی تنهایی در 

جان پناه شیرباد نشسته بودم و سرما می خوردم.

نگاهی به رخدادهای مهم آخرین روزهای حکومت پهلوی  مجازآباد

چمدانت را ببند!
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ورزشورزش
 از هجوم »عشقِ دوربین«ها تا غیبت مدعیان قدیمی 

در آخرین روز نام نویسی

دولت بی خیال فدراسیون فوتبال شد؟

چمنیان: شجاعی کاملاً همفکری می کند

با رفتن منصوریان تمرینات 
تراکتور کامل تر شد

 گفت وگو با رضا زهتابچیان، کارگردان سیاسی  ترین فیلم دهه 90

»دیدن این فیلم جرم است« اما قاچاق آن نه!

از ما چه تصویری باقی خواهد ماند؟
رقیه توسلی: از من چه تصویری باقی خواهد ماند؟

آدمی که شب ها کم می خوابید و روزها بسیار؟
یا زنی کم حرف که عینک به چشم، هی لابه لای کلمات لاتین و فارسی قلِ 

می خورد تا ترجمه و یادداشتی اضافه کند روی دوش عالم؟
یا موجودی که هر وقت هِــرشّ می کشید می دوید داخــل شهر کتاب و 
دورخیز می کرد تا انبوه کتاب های نیم خوانده اش را قله تر کند یا موجودی 
که فیلم تازه، نیشش را تا بناگوش باز می کرد و نفسش بند بود به حال 

آدمیان دوروبرش؟
یا او که کنج نشیمنشان بساط چوب گردو و گیلاس داشت و تخته شاسی 

و انبرمویی تا تابلوهای معرق کار کند و تا جا داشت خاک بالا بیاورد؟
یا آدمی که قرص های رنگی اش را هم دوست می داشت و هم از آن ها بیزار 
بود و امکان نداشت به چای که برسد، خلُقش عوض نشود، دوستانه تر 
نشود، عین گل ساعت نشکفد!  یا آدمی که بلد نبود به وقت شادی و غم، 
بایستد روی خط میانه و روی افراط و تفریط را سفید نکند... همان که 
گاهی چالدران و سقز و تکاب بود و گاه خوزستان و بندرعباس! یا شاید 
هم زنی که دکمه ها و کامواهای رنگی، دل و روانش را غنج می بردند؟ یا 
همسری که درگیرودار بار گذاشتن سوپ و فسنجان و کته با تلفن حرف 

می زد و ظرف می شست و رخت می چپاند توی ماشین لباس؟
و به  با اسم اختصاصی صدا می کرد  را  باغبانی که گل هایش  اینکه  یا 
بالکنش می گفت ماسالِ ساری؟ یا از من این تصویر بر جای می ماند، 

دخترکی که تا بود عزیزانش را به خاطر داشت و می نوشتشان...؟
نمی دانم... اما چه خوب است آنچه از آدمیزاد بر جای می ماند ارزشش 
بالا باشد. آن قــدر که به خاطر آورنـــده، حالش بگردد و گوشه چشمش 
چروک شود و لبخندش کش بیاید و دلش هوایمان را بکند. آن قدر که 
پا شود بیاید سراغمان. آن قدر که دلتنگی اش را مخلوط کند با سلام و 

صلوات.
جهت  حادثه ای  هر  به  که  تویی  این  می گوید:  پتگر«  »هله  پی نوشت: 
می دهی؛ این تویی که هر تلخی را شیرین می کنی؛ این تو هستی که 

می توانی با نگاهی اشراقی هر اتفاقی را به برکت تبدیل کنی.

مهدی واکنش هواداران پورتو را بر انگیخت

طارمی؛ پیکاسوی ایرانی

در ویژه برنامه اختتامیه یازدهمین جشنواره عمار در ویژه برنامه اختتامیه یازدهمین جشنواره عمار 

 چفیه خونین شهید خالقی پور  چفیه خونین شهید خالقی پور 
به سیدمحمود رضوی هدیه شد به سیدمحمود رضوی هدیه شد 

روزمره  نگاری

یادداشت های چرخدار

عباسعلی سپاهی یونسی
annotation@qudsonline.ir
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نامزدهای  از  نویسی  نــام  مهلت  حسینی:  سینا 
به  شنبه  روز  عصر  فوتبال  فدراسیون  انتخابات 
پایان رسید تا پازل انتخابات اسفندماه فدراسیون 
روز  در  می رفت  انتظار  که  همان طور  کامل شود. 
به  هاشمی  کیومرث  و  آجــورلــو  مصطفی  پایانی 
فدراسیون رفتند تا انتخابات آتی با پنج نامزد برای 

پست ریاست فدراسیون فوتبال برگزار شود.

عشقِدوربینها#
پیرامون  جنوبی  سئول  اتفاقات  درحاشیه  البته 
در  شــرکــت  متقاضی  ــامــزدهــای  ن از  نــام نــویــســی 
ــرخــی عشق  ــات فـــدراســـیـــون فــوتــبــال، ب ــتــخــاب ان
ــده شـــدن راهــی  ــرای بیشتر دیـ دوربــیــن هــا هــم بـ
نویسی  نــام  انتخابات  بــرای  تا  شدند  فدراسیون 
کنند، در حالی که وضعیت فعلی مجموعه های 
تحت مدیریت آن ها بیانگر کارنامه مدیریتی شان 
برای  فوتبال  فدراسیون  توصیه های  وجود  با  بود. 
رعایت پروتکل های بهداشتی، اما ازدحام جمعیت 
نام نویسی  جریان  در  همراهان  شدید  ترافیک  و 
سبب شد نه تنها پروتکل های بهداشتی نادیده 
گرفته شد، بلکه موضوعی به نام فاصله اجتماعی 

هم بیشتر شبیه یک شوخی ساده بود.

مشکلکیا#
از آنجا که برابر قانون نامزدها پس از نام نویسی 
ــورت مــجــازی باید  در ســامــانــه انــتــخــابــات بــه صـ
آن ها حضوری هم در سئول جنوبی حضور پیدا 
می کردند تا مدارک خود را به دبیرخانه مجمع و 
کمیته برگزاری انتخابات تحویل دهند، اکثر قریب 
به اتفاق نامزدها روز شنبه به ساختمان فدراسیون 
غیبت  دلیل  به  میان  ایــن  در  که  کردند  مراجعه 
مهدی مهدوی کیا در ایران، موضوع ثبت نام وی 
با اشکال مواجه شد تا جایی که برخی رسانه ها از 
حذف قریب الوقوع وی خبر دادند، اما در نهایت 
مشخص شد وی فرصت دارد تا روز 26 دی ماه به 
ایران بیاید در غیر این صورت از سوی فدراسیون 

نام وی از فهرست نامزدهای حذف خواهد شد.

غیبتمدعیانقدیمی#
یکی از اتفاقات جالب توجه در جریان نام نویسی 
غیبت چهره های  فوتبال  فدراسیون  نامزدهای  از 
شاخص دور قبل بود که قصد داشتند با یکدیگر 
رقابت کنند تا کرسی ریاست فدراسیون فوتبال را 
در اختیار بگیرند. جدا از غیبت این افــراد نظیر 
افــرادی  کاشانی  حبیب  و  قریب  حسین  محمد 
چون علی فتح الله زاده که چند روز پیش اعلام 
آمادگی کرده بود نیز جای سؤال داشت، اما بحث 
برانگیزترین اتفاق ، غیبت چهره های منتسب به 
برخلاف  بــود،  نام نویسی  پروسه  در  ورزش  وزارت 
گزینه  عنوان  به  ها  گزینه  از  یکی  که  قبل  ادوار 
بود،  انتخابات  در  دولــت  گزینه  یا  ورزش  وزارت 
دولت  گزینه  عنوان  به  ای  گزینه  هیچ  دوره  ایــن 
تا  نکرد  نویسی  نام  انتخابات  در  ورزش  وزارت  و 
غیبت کاندیدای مورد حمایت دولت در انتخابات 

فدراسیون فوتبال کاملاً ملموس شود.
اند  مدعی  منتقدان  و  مفسران  برخی  هرچند 

انتخابات های  ناکامی در  از  که وزارت ورزش پس 
اخیر فدراسیون های ورزشی در نظر دارد از گزینه 
خاصی پیش از نام نویسی حمایت نکند، بلکه از 
بین گزینه های نهایی با یک نفر به توافق برسد تا 
به این شکل از ریاست وی حمایت کند که تا این 

لحظه هیچ خبری از گزینه مذکور نیست.

نامزدهایشرقی#
به  از استان خراسان رضــوی هم احسان اصولی 
عنوان رئیس هیئت فوتبال و فرهاد حمیداوی به 
انتخابات  وارد  شهرخودرو  باشگاه  مالک  عنوان 
شدند. فرهاد حمیداوی به عنوان نماینده باشگاه ها 
در هیئت رئیسه در انتخابات نام نویسی کرد تا 
اصولی  احسان  شــود.  رقابت  عرصه  وارد  رسماً 
برای رقابت با همتایان خود در هیئت های فوتبال 
عرصه  وارد  رئیسه  هیئت  در  حضور  و  استانی 
انتخاباتی شد. محسن ترکی و حسن کامرانی فر 

هم در بخش کارشناسان نامزد شدند.

کدامائتلاف؟#
با این حال همچنان این سؤال وجود دارد که در حال 
انتخابات  پیروزی در  نامزدها شانس  حاضر کدام 
دهم اسفندماه را دارند؟ هرچند هنوز کسی دست 
خود را رو نکرده، اما به نظر می رسد تیم کیومرث 
پریا  و  بهروان  هاشمی،علیرضا رحیمی، غلامرضا 
محمد  مهدی  درســایــه  حمایت های  با  شهریاری 
نبی بتوانند قدرت زیادی در مجمع داشته باشند و 
سبد آرای خود را بیشتر از سایر گزینه ها پر کنند. 
در برابر این جریان ائتلاف عزیزی خادم و بهاروند 
نیز به نظر می آید جریان دوم انتخابات باشد که با 
کناره گیری یکی از دو کاندیدا به نفع نامزد مقابل 
احتمال شکست آرا را کاهش دهند تا به این ترتیب 
بتوانند با حریف خود به رقابت بپردازند. در این بین 
اما گفته می شود، تیم آجورلو و کریمی قصد دارند 
تا بتوانند  به ســراغ آرای خاکستری مجمع بروند 
قاعده بازی دو جریان قدرتمند حاکم در انتخابات 

را برهم بزنند.

از هجوم »عشقِ دوربین«ها تا غیبت مدعیان قدیمی در آخرین روز نام نویسی

دولتبیخیالفدراسیونفوتبالشد؟

رکوردی جدید برای لواندوفسکی 
جهان  ســال  بازیکن  بهترین  عنوان  به  ســـال2020  پایان  در  که  لواندوفسکی 
انتخاب شد، در مصاف شب گذشته زننده گل نخست تیمش در دقیقه 20 
بازی از روی نقطه پنالتی بود. وی که یازده سال است در لیگ فوتبال ژرمن 
ها برای دو تیم بورسیادورتموند و بایرن مونیخ بازی کرده، با این گل به رکورد 
182 گل زده در بوندس لیگا برای بایرن مونیخ رسید. لواندوفسکی در فهرست 
»بیشترین تعداد گل زده برای یک تیم بوندس لیگایی« بعد از گرد مولر، یوپ 

هاینکس، کلاوس فیشر، اولف کرستن قرار گرفت.

پوچتینو آگوئرو را می خواهد
برونو ستین، مدیربرنامه فوتبال، مدعی شده که پوچتینو علاقه زیادی به 
جذب سرجیو آگوئرو، مهاجم هموطنش، به باشگاه فرانسوی دارد. ستین 
به کانال پلاس گفته سرمربی جدید پی اس جی جذب مهاجم سیتی را 
به یکی از اولویت های خود پس از حضور در پاریس تبدیل کرده چرا که 
او قصد دارد خط حمله پرستاره خود را درخشان تر از قبل کند. این در 
حالی است که نیمار و کیلیان امباپه با توجه به پایان قراردادشان در سال 

2022 هر دو به جدایی از این تیم لینک شده اند.

ترابی در العربی ماندنی شد
مدیر باشگاه العربی تأکید کرد که هیچ بازیکنی در زمستان این تیم را ترک 

نخواهد کرد و به این ترتیب مهدی ترابی در تیم ماندنی شد.
مشعل الملک مدیر باشگاه العربی در واکنش به جذب بازیکنان جدید گفت: 
خوشبختانه نتایج تیم بهتر شده و ما قصد تغییر بازیکنان به ویژه بازیکنان 
خارجی خود را نداریم. با همین تیم ادامه می دهیم و بازیکن جدیدی جذب 
نمی کنیم همچنان که بازیکنی از ما جدا نمی شود.العربی دو بازیکن ایرانی به 

نام های مهدی ترابی و مهرداد محمدی را در ترکیب خود دارد.

اینتر به حراج گذاشته شد
باشگاه اینتر میلان که چند سالی است تحت مالکیت شرکت سانینگ 
چین قرار دارد، احتمالاً به زودی تغییر مالکیت خواهد داد. نشریه کوریره 
دلو اسپورت در گزارشی ویژه ادعا کرد که با وجود تکذیب استیون ژانگ رئیس 
28 ساله چینی اینتر، این باشگاه به فروش گذاشته شده و برایش خریدار 
خوبی هم پیدا شده است.گروه سرمایه گذاری “BC Partners” حاضر شده برای 
خرید اینتر 400 تا 500 میلیون یورو هزینه کند. این شرکت 350 میلیون یورو 

بدهی های اینتر را تقبل کرده است.

مــدافــع چــپ آبـــی پــوشــان در نــقــل و انــتــقــالات 
استقلال  راهــی  فــراوان  با جنجال های  تابستانی 
را  پرسپولیس  پیراهن  ایــن  از  پیش  که  او  شــد. 
بلژیک  کورتریک  بازیکن  اگرچه  مــی کــرد،  برتن 
در جمع سرخپوشان  به صــورت قرضی  اما  بود 
پایتخت حضور داشت و با پیوستن به استقلال 

حاشیه هایی برایش ایجاد شد.
نادری با تمام اتفاقات رخ داده و اعتراض هایی که 
در فضای مجازی به حضورش در استقلال شد، در 
ترکیب این تیم قرار گرفت و بازی های خوبی را نیز 
انجام داد. او در هفته های ابتدایی برای استقلال 
به میدان رفت اما در مصاف با شهرخودرو دچار 
مصدومیتی از ناحیه همسترینگ شد و به همین 

خاطر چند هفته دور از میادین ماند.

چهرهجذاب#
ــادری بـــدون تــردیــد یکی از چــهــره هــای جــذاب  نـ
مسابقه دربی 94 خواهد بود؛ این بازیکن با وجود 
ــدارد، اما تاکنون  اینکه سن و سال زیــادی هم ن
پیراهن سه تیم مطرح فوتبال ایران یعنی تراکتور، 
پرسپولیس و استقلال را برتن کرده و در یک تیم 
اروپایی نیز به میدان رفته است. فارغ از مسائل 
مربوط به سابقه حضور او در پرسپولیس، نادری 
به عنوان یک بازیکن باتجربه و سرشناس نقش 
مهمی در بالا رفتن وزن تیمی استقلال در دربی 

خواهد داشت. 

مهرهمهمبرانکو#
نــادری در پرسپولیس هم  از سوی دیگر حضور 

فراز و نشیب های زیادی داشت. او در شرایطی به 
پرسپولیس پیوست که برانکو ایوانکوویچ سرمربی 
وقــت ســرخ هــا علاقه زیـــادی بــه سبک بــازی اش 
داشت و با توجه به توانایی این بازیکن برای بازی 
در دو پست دفــاع چپ و دفــاع وســط سرمربی 
کروات او را انتخاب کرد و در مسابقات زیادی به 

میدان فرستاد.

طردشدهتوسطیحیی#
نادری در محافل خصوصی و برخی گفت و گوها 
او  نخواسته  گــل محمدی  کــه  بــود  کـــرده  اعـــلام 
برایش  کــه  شرایطی  بــا  بماندو  پرسپولیس  در 
ــادی بــرای بازی  به وجــود آمــد، او حــالا انگیزه زی
کردن در ترکیب استقلال در دربی و نشان دادن 

توانایی هایش دارد.

نخستیندربییاغی#
ســتــاره استقلال حــالا کــه آمــادگــی کــامــل بــرای 
ــت،  ــا پــرســپــولــیــس را داراســ حــضــور در بـــازی ب
تلاش خواهد کرد تا نظر محمود فکری را برای 
بی تردید  و  کند  اصلی جلب  ترکیب  در  حضور 
انگیزه هایش برای مسابقه عصر دوشنبه بسیار 
نادری  بلند  این حال بخت  با  بــود.  بالا خواهد 
این است که نخستین دربی اش بدون تماشاگر 
در  تیفوسی ها  حمله  از  او  و  مــی شــود  ــرگــزار  ب
استادیوم در امان خواهد بود. تصورش را بکنید 
نادری قرار بود در چنین شرایطی که پرسپولیس 
هـــواداران خشمگین  مقابل  است  ستاره  بــدون 

این تیم هم به میدان برود. 

سریع ترین مرد ایران می گوید تمرینات سختی را دنبال 
می کند تا در مسابقات دوومیدانی قهرمانی آسیا و 
المپیک نتایح خوبی را ثبت کند.حسن تفتیان در مورد 
موافقت فدراسیون دوومیدانی با اردوی برون مرزی خود 
گفت: تمریناتم را از اول آبان در تهران شروع کردم و 
در این مدت جلساتی با فدراسیون داشتم که کارم را 
جدی تر و زیر نظر مربی دنبال کنم. خوشبختانه نگاه 
مسئولان حمایتی بود و قول هایی دادند تا اینکه چند 
روز پیش برنامه اردوها نهایی شد. به این ترتیب اواخر 
هفته جاری اردویم را در فرانسه شروع می کنم. هزینه 
این اردو توسط فدراسیون، کمیته ملی المپیک و حامی 

مالی پرداخت می شود.

هدفاصلی#
ــزود: این اردو 50 روزه است و بــرای محک زدن  او اف
خودم در چند مسابقه هم شرکت می کنم، سپس برای 
مدت کوتاهی به ایران برمی گردم و به احتمال زیاد در 
رقابت های داخل سالن ایران هم مسابقه می دهم. در 
ادامه قبل از قهرمانی آسیا یک اردوی دیگر در فرانسه 
دارم و هدف اصلی هم قهرمانی آسیا و المپیک است.

نگاهحمایتی#
دونده المپیکی ایران با بیان اینکه المپیک میدان بزرگی 
است، به شرایط خاص ناشی از شیوع کرونا اشاره و 
بیان کرد: اکنون با وجود کرونا کار سخت شده و تمرین 
کــردن در تهران هم آســان نیست اما خوشحالم که 
فدراسیون و کمیته ملی المپیک نگاه حمایتی دارند 

و با وجود شرایط سخت فعلی با اردوهایم موافقت 
کردند. مطمئن هستم با کار تیمی، حرکت بزرگی در 
دوومیدانی اتفاق می افتد. مسابقات مهمی پیش رو 
داریم و امیدوارم که نتایج خوبی برای کشورمان کسب 

کنیم.

6ساعتتمریندرروز#
او در مورد ارزیابی خود از عملکردش در مسابقات 
پیش رو گفت: پیش بینی ورزش خیلی سخت است، 
اما باید سخت تمرین کنم و تمام چیزی را که به من 
ارتباط دارد به بهترین شکل انجام دهم، در نتیجه از 
این نظر خیالم راحت است چون تمرینات سختی را 
تحمل می کنم. شاید روزی بیشتر از 6 ساعت درگیر 
تمرینات سخت هستم و با شروع اردوی فرانسه کار را 
جدی تر  و بهتر دنبال می کنم. امیدوارم رکورد شخصی 
خود را بزنم و در مسابقات پیش رو افتخارات خوبی 

برای کشورم بدست بیاورم.

مدلینگ؟#
تفتیان در پاسخ به این سؤال که آیا در این مدت در 
زمینه مدلینگ هم فعالیت می کند؟ گفت: از ابتدا 
گفته ام که هدف و کار اصلی من ورزش است و بحث 
مدلینگ را کنار ورزشم دارم. از طرفی قول داده بودم که 
تمرکز صددرصدم را روی ورزش می گذارم و با تمام توان 
به المپیک فکر می کنم، بنابراین فقط در زمان هایی که 
وقت استراحت داشته باشم و فصل تمریناتم نباشد 

کارهای دیگر را انجام می دهم.

نادری با لباس استقلال مقابل پرسپولیس

نخستین دربی یاغی در سکوت
 اردوی حسن تفتیان در فرانسه

6 ساعت در روز تمرین می کنم

خبر ویژه

مرادی به دربی می رسد
بابک مرادی که در نقل و انتقالات زمستانی از تیم 
ثبت  از  پیوست، پس  استقلال  به  ماشین ســازی 
قرارداد با این تیم، با شکایت باشگاه سابقش مواجه 
فــراوان،  شد و در نهایت پس از کش و قوس های 
چهار  محرومیت  به  رأی  وضعیت  تعیین  کمیته 
ماهه مرادی داد. اما این رأی با اعتراض استقلالی ها 
و مــرادی مواجه شد و آن ها مدعی بودند مدارکی 
در دست دارند که این بازیکن کمتر از 60 درصد از 
قراردادش را از باشگاه ماشین سازی دریافت کرده و 
مشکلی برای فسخ قرارداد با تبریزی ها و حضور در 

تهران نداشته است. 
طرح  و  استقلال  باشگاه  اعــتــراض  بــا  نهایت  در 
از  پس  کمیته  ایــن  استیناف،  کمیته  در  شکایت 
بررسی مدارک مرادی و آبی پوشان، رأی به ابطال 
همراهی  بــرای  مــرادی مشکلی  تا  داد  قبلی  حکم 

تیمش در ادامه راه نداشته باشد.
در همین خصوص مصطفی سلیمانی وکیل بابک 
ماشین سازی  باشگاه  شکایت  پــرونــده  در  مـــرادی 
را دریافت  از مطالباتش  مــرادی 60 درصــد  گفت: 
را بررسی کرد  ادله  این  نکرده که کمیته استیناف 
و حکم کمیته وضعیت را نقض و ادعــای باشگاه 

ماشین سازی رد شد. 
وی در واکنش به این پرسش که مرادی می تواند در 
دربی استقلال را همراهی کند، گفت: بله او در دربی 

می تواند بازی کند.

گزارش کوتاه

مهدی واکنش هواداران پورتو را بر انگیخت
طارمی؛ پیکاسوی ایرانی

با  پورتو  پرتغال  لیگ  در چارچوب هفته سیزدهم 
درخشش ستاره ایرانی خود موفق شد با نتیجه 4 
بر یک به پیروزی دست یابد. طارمی در این مسابقه 
دو گل به ثمر رساند و توانست یک پنالتی هم برای 
تیمش بگیرد. ستاره ایرانی که بهترین بازیکن زمین 
کــرد: به  این مسابقه اظهار  از  نام گرفت پس  نیز 
صورت کامل توانسته ام با تیم و ترکیب وفق پیدا 
کنم که این اتفاق خوبی است. ما باید این مسیر 
ستاره  برسیم.  به صدر  بتوانیم  تا  دهیم  ادامــه  را 
و  فامالیکائو  از درخشش مقابل  پورتو پس  ایرانی 
کسب عنوان بهترین بازیکن مسابقه گفت: با تیم 
و ترکیب وفق پیدا کردم که این اتفاق خوبی است. 

نشریه »رکــورد« اعــلام کرد مهدی طارمی بار دیگر 
پاسخ اعتماد سرمربی پورتو را با گرفتن پنالتی و زدن 
دو گل داد. این بازیکن فصل گذشته با پیراهن ریوآوه 
به عنوان آقای گلی رسید و  این فصل هم در ترکیب 
پورتو نمایش بسیار خوبی داشته است. بدون تردید 
سرجیو کونسیسائو در ادامه فصل بیشتر می تواند 
کند. درخشش  باز  روی درخشش طارمی حساب 
فوق العاده طارمی موجب واکنش مثبت هــواداران 
پورتو در فضای مجازی شد. یکی از کاربران پرتغالی 
در توییتر نوشته است: »اگر گرفتن پنالتی هنر بود، 
طارمی هم پیکاسو بود« و یک کاربر دیگر نیز معتقد 

است طارمی از رونالدو و مسی بهتر است.

مربی تیم فوتبال تراکتور گفت: اختلاف بین مسعود 
که  است  شایعه ای  حاج صفی  احسان  و  شجاعی 
چمنیان  عباس  شــد.  مطرح  تراکتور  تخریب  ــرای  ب
زمــان سرمربیگری  از  تیم  رونــد  ــزود: خوشبختانه  اف
و  اســت  امــیــدوارکــنــنــده  و  خــوب  مسعود شجاعی 
بازی های با کیفیتی را از تراکتور می بینیم. می خواهیم 
در دیدارهای آتی ضمن کسب امتیاز، همین کیفیت 
خوب را هم نمایش بدهیم تا طبق آنچه در سطح 

تراکتور است ظاهر شویم و در بالای جدول بمانیم.

دورانشجاعی#
چمنیان درباره تفاوت این تیم در دوران سرمربیگری 
در  گفت:  شجاعی  مسعود  با  منصوریان  علیرضا 
دوران منصوریان به عنوان مشاور فنی کنار تراکتور 
بودم و نقطه نظرات خود را به وی منتقل می کردم. 
از نکته هایی که صلاح می دانست استفاده می کرد، 
اما در دوره سرمربیگری شجاعی با پوشیدن لباس 
وارد زمین شده و طراحی تمرینات را طبق همفکری 
با سایر اعضای کادر فنی برعهده داریــم. تمرینات 
کامل تری را بر اساس نقاط ضعف و قوت خودمان 
ارتقا  تا حدی  را  تاکتیکی  دیدگاه های  و  داده  انجام 
دادیــم. شاید تداوم حضور منصوریان روی نیمکت 
تراکتور می توانست وضعیت تیم را نسبت به ابتدای 

مربیگری اش بهتر کند، اما در حال حاضر نسبت به 
دوران وی کیفیت بازیکنان بیشتر شده است.

نکات  رعــایــت  ــا  ب می کنیم  تـــلاش  داد:  ــه  ــ ادام وی 
تاکتیکی خیال مسعود شجاعی راحت شود تا بتواند 
در کنار سرمربیگری، بازی هم بکند. بازی با ذوب آهن 
نشان داد استفاده نکردن شجاعی در زمین حیف 
کادر  وقتی وی در زمین است سایر اعضای  است. 
بــرود.  پیش  تیم  کــار  تا  به هم کمک می                                   کنند  فنی 
مسعود شجاعی هم تصمیم گیرنده است و مشکل 

خاصی هم نداریم. کیفیت تمرینات ما بالا رفته و 
این موضوع را در تیم می بینیم.

پرداختقرارداد#
مربی تیم فوتبال تراکتور درباره پرداخت بخشی از 
مبلغ قــرارداد بازیکنان و کادر فنی این تیم توضیح 
داد: طبق قولی که مسئولان باشگاه داده بودند قبل 
از بازی با ذوب آهن به اعضای تیم پرداختی داشتند 

تا انگیزه مضاعفی برای بازیکنان ایجاد شود

فلیک پس از شکست عجیب در بوندس لیگا

می توانم عصبانی باشم
بایرن  سرمربی  غلام نژاد:  امین 
بــرابــر  از شکست  پــس  مــونــیــخ 
از  انــتــقــاد  بــه  ــاخ  گــلادب مونشن 
پرداخت.  شاگردانش  عملکرد 
به نقل از کیکر، بایرن مونیخ در 
رقابت های  پانزدهم  هفته  آغــاز 
و  عجیب  شکست  بوندسلیگا 
کرد.  تجربه  را  انتظاری  از  دور 
بــایــرن کــه بــه مــصــاف بوروسیا 
مونشن گلادباخ رفت با وجود 
اما  افتاد  جلو  گل  دو  با  آنکه 
ــرد تا  ــــت کــ ــاف ــ ــل دری ــه گـ سـ
ــازی شــود.  ــ بـــازنـــده ایـــن ب
این باخت که نخستین 
شکست بایرن مونیخ 
ســـپـــتـــامـــبـــر  از 
تاکنون  گذشته 
ــت مــوجــب  اســ
ــی  ــ ــت ــاراحــ ــ ن
ســـرمـــربـــی 
ایــــــن تــیــم 

شد.
هـــانـــس فــلــیــک 

بازی  از  در نشست خبری پس 
گــفــت: مــن مــی تــوانــم بعضی از 
ــبــرم و  ــالا ب اوقــــات صــدایــم را بـ
اصــلاً مشکلی  و  عصبانی شــوم 
این  بینم.  نمی  زمینه  ــن  ای در 
چیزی است که در این سال های 
گاهی  گــرفــتــه ام.  یــاد  مربیگری 
ــــات بــایــد بــا صــراحــت حــرف  اوق

خود را گفت.
گلادباخ  مونشن  داد:  ادامـــه  او 
ما  اشــتــبــاهــات  از  خــوب  خیلی 
بــهــره بـــرد و تــوانــســت ســه گل 
دقیقه   20 در  ما  ثمر رساند.  به 
ــم و  ــردی ــازی ک ــ نــخــســت خـــوب ب
توانستیم دو گل به ثمر رسانیم 
و بعد از آن متأسفانه اشتباهات 
بدی داشتیم و حریف به خوبی 

از آن ها بهره گرفت.
صحبت های  ــه  ادامــ در  فلیک 
ــات در  ــ ــود گــفــت: گــاهــی اوقـ خـ
ــه خــاطــر  ــوری بـ ــ ــد جـ فـــوتـــبـــال بـ
اشــتــبــاهــات جــریــمــه مــی شــویــد. 
بعدی جبران  دیدارهای  در  باید 

کــنــیــم. در عــمــق خـــط دفــاعــی 
همیشه  مــن  ــم.  داریـ مشکلاتی 
از گل خــوردن بیزار بوده ام. در 
داده ایــم  نشان  اخیر  دیــدارهــای 
که استحکام لازم را نداریم. همه 
بازیکنان باید در کارهای دفاعی 
شرکت کنند همچنان که همگی 

مسئولیت حمله را دارند.

نویرضعیفترینبازیکن#
سنگربان بایرن مونیخ از مقصران 
ــی شــکــســت عــجــیــب بــرابــر  اصــل
بود.هواسکورد  گلادباخ  مونشن 
نمره بازیکنان بایرن را بعد از این 
نویر  مانوئل  کــرد که  اعــلام  بــازی 
کمترین نمره را به خود اختصاص 
ترین  ضعیف  عــنــوان  بــه  و  داد 
شد.نویر  انتخاب  بایرن  بازیکن 
که سه بار دروازه اش باز شد نمره 
ضعیف 5.5 را به خود اختصاص 
داد.بعد از نویر آلفونسو دیوس با 
بایرن  بازیکن  ترین  ضعیف   5.۷

بود.

رزه:روندراحفظ#
میکنیم

سرمربی تیم فوتبال بورسیامونشن 
بایرن  بــر  غلبه  از  پــس  ــاخ  گــلادب
مونیخ، شاگردانش را شایسته برد 
برد  از  بعد  رزه  کرد.مارکو  معرفی 
تیمش گفت:برای شاگردانم واقعاً 
کسب  لیاقت  آن هــا  خوشحالم. 
را عالی  این کار  را داشتند و  برد 
انجام دادند.وی افزود:ما توانستیم 
آن چیزی را که پیش بینی کرده 

بودیم، انجام دهیم.
را حفظ  روند خوب  باید همین 
ــیــام اصــلــی مــا از  ــن پ کــنــیــم. ایـ
ایــن بــازی اســـت.رزه ادامــه داد: 
ــای زیــــادی داشــتــیــم که  ــازی هـ بـ
اما  نداشتیم.  شانس  آنــان  در 
صاحب  کارکردیم،  خوب  امــروز 
هم  شــانــس  و  شــدیــم  موقعیت 
داشتیم. در کل شایسته کسب 
ــرد بــودیــم.مــونــشــن گــلادبــاخ با  ب
این برد 24 امتیازی شد و در رده 

هفتم جدول جای گرفت. 

بازیکن قدیمی پرسپولیس که این روزها در عرصه مجری گری 
وارد شده است و گهگاهی کری خوانی های سنگینی با رقبا 
به  را  پرسپولیس  هـــواداران  دربــی  در آستانه  بار  این  می کند 

احترام گذاشتن به حریف دعوت کرده است. 
مهرداد میناوند در استوری که با عکسی از رفاقت استقلالی ها 
و پرسپولیسی ها روی سکو تزیین شده نوشته است »فضای 
و  دوستانه  رقابت  و  جذابیت   ، واقعی  هیجان  از  را  فوتبال 

احترام تهی نکنیم«.

دروازه بان ایرانی آنتورپ که فعلاً در این باشگاه بلژیکی به جایگاه 
واقعی خود نرسیده و نیمکت نشین است عکسی در حال پرش 
او  اســت.  حیرت انگیز  که  کــرده  منتشر  تمرینات  در  رقیبش  از 
با این عکس برای سرمربی جدید تیم پیام فرستاده که  احتمالاً 
هر  روی  از  به هدفش  رسیدن  بــرای  و  دارد  آمادگی صددرصدی 
مانعی می پرد. علیرضا بیرانوند امیدوار است که بتواند در آنتورپ 
بدرخشد و جایگاهش را درآستانه جام جهانی در تیم ملی پس 

بگیرد.

بیرانوندمهرداد میناوند
اسطوره سرخ ها به صراحت از نامزدی شاگردانش برای شرکت 
در انتخابات فدراسیون فوتبال حمایت کرده است. او با انتشار 
پستی از علی کریمی و مهدوی کیان نشان داده تمام قد کنار 
است. ایستاده  فوتبال  فدراسیون  رأس  در  فوتبالی ها  حضور 
علی پروین گفت: ما همه پیشکسوتان فوتبال از علی حمایت 
می کنیم. او که بیاید امثال مهدوی کیا و خــداداد عزیزی هم 
می آیند. امیدوارم این بار دیگر یکی از جنس فوتبال رأی بیارود 

و رئیس فدراسیونمان یک فوتبالی باشد.

خرید تازه یحیی در خط میانی و حمله که به احتمال خیلی 
از  بعد  از دســت می دهد  دلیل مصدومیت  به  را  دربــی  زیــاد 
صحبت های پزشک تیم در خصوص اینکه نمی تواند در دربی 
به میدان برود استوری از لحظه مصدومیت و خروجش از زمین 
منتشر کرده و نوشته است: »مرد جنگی را زخم زیباتر می کند« 
علی شجاعی در بازی با سپاهان در حالی که آقایی محروم بود 
در دفاع چپ به میدان رفت و البته نمایش خیلی قوی از خود 

بروز نداد و با مصدومیت از ناحیه کتف مواجه شد.

علی شجاعیعلی پروین

چمنیان: شجاعی کاملاً همفکری می کند

با رفتن منصوریان تمرینات تراکتور کامل تر شد

ضد  حمله

تبریزی رسماً شاگرد قلعه نویی شد
به  رسمی  بــه صــورت  ذوب آهـــن  و  استقلال  پیشین  مهاجم 
مهاجم  تبریزی  مرتضی  درآمـــد.  سیرجان  گل گهر  عضویت 
با  بند مصدومیت رها شده است،  از  تازگی  به  استقلال که 
تأیید کادر فنی تیم فوتبال گل گهر سیرجان به این تیم پیوست. 
تبریزی که روز جمعه در تمرین شاگردان امیر قلعه نویی شرکت 

کرده بود، به مدت یک فصل و نیم با گل گهر قرارداد بست.

شارژ مالی استقلالی ها پیش از دربی
آلومینیوم  مقابل  آبی پوشان  پیروزی  پاداش  استقلال  باشگاه 
اراک را به حساب اعضای این تیم واریز کرد. به نقل از سایت 
رسمی باشگاه استقلال، ظهر دیروز پاداش پیروزی تیم فوتبال 
اراک به حساب اعضای کادرفنی و  آلومینیوم  برابر  استقلال 

بازیکنان این تیم واریز شد.

 3پرسپولیسی نامزد بهترین مدافع
 لیگ قهرمانان آسیا شدند

سه مدافع از پرسپولیس در میان کاندیداهای بهترین مدافع 
لیگ قهرمانان آسیا در سال 2020 قرار گرفتند. سایت رسمی 
تا  خواست  کاربرانش  از   )AFC( آسیا  فوتبال  کنفدراسیون 
انتخاب کنند  را  بهترین مدافعان لیگ قهرمانان آسیا 2020 
که شجاع خلیل زاده و محمدحسین کنعانی زادگان در دفاع 
مرکزی و سعید آقایی در دفاع چپ، در میان گزینه ها حضور 

دارند.

گل محمدی: عشق مردم به پرسپولیس را 
نمی توان خرید

در  پرسپولیس  فــوتــبــال  تیم  ســرمــربــی  گــل مــحــمــدی،  یحیی 
پرسپولیس  در خصوص سرمربیگری   FIFA TV با  گفت وگو 
گفت: بخش زیادی از مردم ایران، پرسپولیسی هستند و این 
باعث افتخار خود من است که بــرای این مــردم کار و تلاش 
می کنم. وی افزود: در بزرگ ترین باشگاه آسیا مربیگری می کنم 
و این افتخار بزرگی است و امیدوارم مثمر ثمر باشم. سرمربی 
قیمتی  با هیچ  تیم گفت:  ایــن  هـــواداران  دربـــاره  پرسپولیس 
نمی توان این ها را خرید و این عشق و علاقه ای که مردم به تیم 

دارند را با چیزی نمی توان عوض کرد.

درخشش دوباره ستاره مشهدی در پرتغال
تیم فوتسال بنفیکا در هفته شانزدهم لیگ پلاکارد پرتغال، به 

مصاف تیم مودیکوس رفت و با نتیجه 4 بر صفر پیروز شد.
حسین طیبی ستاره مشهدی که در ترکیب پنج نفره ابتدایی 
بنفیکا حضور داشت، در ثانیه 15 بازی گل اول تیمش را به 
ثمر رساند و سپس دروازه مودیکوس را در دقیقه 32 مسابقه 

گشود.
بنفیکا با این پیروزی، 4۷ امتیازی شد و با یک بازی بیشتر 
فوتسال  برتر  لیگ  جــدول  صــدر  به  اسپورتینگ،  به  نسبت 

پرتغال صعود کرد.

آغاز هفته یازدهم و ادامه هفته نهم لیگ برتر
حمله صنعت نفت به صدر

برنامه ریزی مسابقات لیگ برتر بیستم حسابی بهم ریخته 
است. در حالی که هنوز دیدار دو تیم استقلال و پرسپولیس 
هفته  یکشنبه  روز  نشده  بــرگــزار  برتر  لیگ  هشتم  هفته  از 
که  است  حالی  در  این  خواهد شد.  آغــاز  مسابقات  یازدهم 
هنوز مسابقات هفته نهم نیز به پایان نرسیده است. به این 
ترتیب عصر امروز دو مسابقه از هفته نهم و دو مسابقه از 
هفته یازدهم لیگ برتر برگزار خواهد شد. در مهم ترین بازی 
امــروز صنعت نفت در قائمشهر به مصاف نساجی می رود 
به صدر جدول  و در صورت کسب امتیاز از این بازی موقتاً 

صعود خواهد کرد.
*سپاهان-فولاد)معوقه هفته نهم(

*آلومینیوم اراک - ذوب آهن)معوقه هفته نهم(
*مس رفسنجان - ماشین سازی)هفته یازدهم(

*نساجی مازندران - صنعت نفت آبادان)هفته یازدهم(

مخالفت جدی رحمتی با جدایی قاسمی نژاد
علی اصغر قربانعلی پور مربی تیم فوتبال شهرخودرو که در 
ابتدای فصل به عنوان دستیار مهدی رحمتی انتخاب شده 
بود، از این تیم جدا شد. با وجود اینکه فاصله زیادی تا نقل و 
انتقالات نیم فصل باقیمانده اما شایعات زیادی درباره حضور 
امین قاسمی نژاد در پرسپولیس شنیده می شود، با این وجود 
مهدی رحمتی به شدت با این انتقال مخالفت کرده است. 
سرمربی تیم فوتبال شهرخودرو به مسئولان این باشگاه اعلام 
کرده تحت هیچ شرایطی تا پایان فصل اجازه جدایی به هیچ 

بازیکنی از تیمش را نخواهد داد.

 استقلال و پرسپولیس 
تنها 500 تایی های لیگ 

مشترک  آمــار  یــک  دربــی  از  پیش  پرسپولیس  و  استقلال 
و  استقلال  متریکا،  آمــار  اســاس  بر  گذاشته اند.  برجای  را 
در  را  پاس ها  تعداد  بیشترین  لیگ،  اینجای  تا  پرسپولیس 
تعداد  به  مربوط  آمار  در  اند.  کرده  بدل  و  رد  بازی هایشان 
پاس های تیم های لیگ بیستم، استقلال و پرسپولیس تنها 
تیم هایی هستند که در هر بازی به طور میانگین بالاتر از 500 
پاس داده اند. پرسپولیس با 523,1 و استقلال با 508,1 در این 
رتبه بندی اول و دوم هستند. این موضوع می تواند رقابت در 
میانه میدان را که اصلی ترین منطقه برای تبادل پاس هاست 

در دربی روز دوشنبه جذاب تر کند.

منهای فوتبال

هفته یازدهم لیگ برتر ایران

مسرفسنجان-ماشینسازیتبریز
    یکشنبه21 دی - 15:00 از شبکه شما

هفته یازدهم لیگ برتر ایران

نساجیمازندران-صنعتنفتآبادان
    یکشنبه21 دی - 15:00 از شبکه ورزش

ورزش در سیما

برنامه لیگ برتر روئینگ مشخص شد
لیگ برتر روئینگ این هفته در بخش زنان و مردان برگزار خواهد 
شد. نخستین دوره مسابقات لیگ برتر روئینگ با انجام هفته 
اول روزهــای دوشنبه و سه شنبه 22 و 23 دی مــاه در دریاچه 
آزادی برگزار می شود.مسابقات در مسافت 1000 و 500 متر و 
در مواد تک نفره سبک وزن، تک نفره سنگین وزن و امدادی 500 

متر انجام خواهد شد.

 بازدید رئیس کمیته ملی المپیک 
از سه فدراسیون

در راستای بازدید و بررسی برنامه های فدراسیون های ورزشی قرار 
است امروز سیدرضا صالحی امیری و جمعی از اعضای هیئت 

اجرایی بازدیدی از چند فدراسیون داشته باشند.
طبق برنامه رئیس کمیته ملی المپیک، دبیر و برخی از اعضا قرار 
است از فدراسیون های ژیمناستیک، هاکی و بولینگ و بیلیارد 
بازدید کنند.در این دیدار حضور مسئولان کمیته ملی المپیک 
در جریان برنامه ها و مشکلات فدراسیون ها قرار خواهند گرفت.

 ابهام در برگزاری
 انتخابات هیئت های کشتی استانی 

استان خراسان شمالی،  و جوانان  ورزش  اداره کل  اعلام  طبق 
ثبت نام از نامزدهای ریاست هیئت کشتی خراسان شمالی از 
روز 1۷ دی ماه به مدت یک هفته کاری آغاز شده و تا 24 دی ماه 
ادامه خواهد داشت. این در حالی است که فدراسیون کشتی در 
این مدت پیگیری زیادی برای برگزاری انتخابات دو هیئت کشتی 
مرکزی و خوزستان نیز داشته که چند ماهی است با سرپرست 
اداره می شوند اما هنوز هماهنگی لازم بین اداره کل ورزش دو 
استان و فدراسیون کشتی ایجاد نشده تا آن ها در خصوص زمان 
برگزاری مجمع انتخاباتی به توافق برسند. باید دید عدم توافق 
کاندیداهای  نظر در مورد  به معنای اختلاف  این خصوص  در 
مورد نظر فدراسیون و اداره کل ورزش استان است و یا مشکل 

دیگری در میان خواهد بود؟

 تست کرونای ملی پوشان کشتی 
منفی اعلام شد

دور دوم اردوهای تیم های ملی کشتی آزاد و فرنگی در حالی آغاز 
شد که تست های کرونای همه اردونشینان منفی بود.

آزاد به  و  تیم های ملی کشتی فرنگی  در روزهــای اخیراعضای 
وارد  ملی  تیم  اردوی  از  مرحله  دومین  در  بــرای حضور  نوبت 
 PCR خانه کشتی شهید هادی شدند و این بار علاوه بر تست
توسط دستگاه جدیدی که در اختیار فدراسیون قرار گرفته، از 
کشتی گیران تست RDS )شناسایی التهابات ریوی( نیز گرفته 
شد. به گفته سید جلال عسگری، دبیر فدراسیون نمونه همه 

کشتی گیران و کادر فنی هر دو منفی بوده است.
همچنین امیرمحمد یزدانی، مدعی وزن 65 کیلوگرم و نفر اول 
انتخابی این وزن نیز که به دلیل مثبت شدن کرونایش، حضور 
در جام جهانی صربستان و مرحله اول تمرینات را از دست داده 
بود با منفی شدن تست جدید در تمرینات حاضر شد.تیم های 
را برای شرکت در مسابقات قهرمانی  آزاد و فرنگی خود  ملی 

آسیا و گزینشی المپیک آماده می کنند.

آغاز دور بعدی لیگ برتر هندبال از ۱0 بهمن
مسابقات دور برگشت لیگ برتر هندبال مردان جمعه به پایان 
رسید و قرار است دور بعدی از 10 بهمن و احتمالاً به میزبانی تهران 
آغاز شود.مسابقات دور مقدماتی در دو گروه و به صورت رفت و 
برگشت انجام شد و سه تیم اول هر گروه قرار است در دور بعدی 
به صورت رفت و برگشت با یکدیگر مسابقه بدهند. همچنین 
سه تیم پایین جدول نیز برای کسب عناوین هفتم تا دوازدهم 
رقابت خواهند کرد. سه تیم شاملی، ذوب آهن و پرسپولیس از 
گروه اول و از گروه دوم هم مس کرمان به دور بعدی صعود کردند 
اما هنوز تکلیف دو تیم  دیگر جدولی در گروه دوم به دلیل اعتراض 
کتبی یک تیم هنوز مشخص نیست. مراد کرمی، رئیس کمیته 
مسابقات هندبال در این خصوص گفت: در بازی فولاد سپاهان 
با فرازبام گویی شائبه هایی وجود دارد، اعتراضی نوشته شده و ما 
باید فیلم را با حضور کارشناسان بررسی کنیم و در نهایت نتیجه را 
به کمیته انضباطی بدهیم تا در نهایت تصمیم نهایی را اعلام کند.

ادامه بحران در توکیو
ژاپن،  توکیو و چند استان دیگر  با وجود شرایط اضطراری در 
مقامات برگزاری بازی های المپیک اعلام کردند به آماده سازی 
داد. ادامــه خواهند  آینده  بازی های سال  برگزاری  برای  شرایط 
اتخاذ  با  ما  بیانیه ای گفت:  توکیو در  بازی های  برگزاری  کمیته 
تدابیر ایمنی و امنیتی مورد نیاز، با دقت به تمام کارهای لازم 
ادامه خواهیم داد تا مقدمات پیشرفت بازی های توکیو را که قرار 
است تابستان برگزار شود، فراهم کنیم.کمیته برگزاری بازی های 
المپیک توکیو پیش از این اعلام کرده بود هیچ بحثی مبنی بر 
تعویق دوباره بازی ها وجود ندارد. آن ها تأکید کردند اعلام شرایط 

اضطراری تأثیری روی روند آماده سازی ایجاد نخواهد کرد.
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سیما و سینماسیما و سینما

خبر

با حکم دبیر جشنواره سی و نهم فیلم فجر 

داوران سودای سیمرغ معرفی شدند
جشنواره  نهمین  و  سی  داوران 
فیلم فجر به دبیری محمدمهدی 

طباطبایی نژاد معرفی شدند.
به نقل از روابط عمومی جشنواره 
فیلم فجر، اعضای هیئت داوران 
بخش مسابقه سینمای ایران در 

سی و نهمین جشنواره فیلم فجر معرفی شدند.
نهمین  و  سی  دبیر  طباطبایی نژاد،  سیدمحمدمهدی  حکم  با 
کنار  در  فرهنگی(  )مدیر  احسانی  محمد  فجر،  فیلم  جشنواره 
سینماگران برگزیده ادوار جشنواره فیلم فجر؛ ساره بیات )بازیگر(، 
)نویسنده  توکلی  بهرام  فیلم برداری(،  )مدیر  پورصمدی  مرتضی 
کــارگــردان(، سیدجمال  و  )نویسنده  جــاویــدی  نیما  کــارگــردان(،  و 
کارگردان(  و  )نویسنده  کیایی  مصطفی  و  )تهیه کننده(  ساداتیان 
به عنوان اعضای هیئت داوران، آثار این دوره جشنواره را داوری 
خواهند کرد. سی و نهمین جشنواره فیلم فجر در چهل ودومین 
سالگرد پیروزی انقلاب اسلامی ایران، به دبیری سید محمدمهدی 

طباطبایی نژاد در بهمن ۹۹ برگزار خواهد شد.

همکاری مجددشجریان پسر با حمید نعمت الله

همایون برای »قاتل و وحشی« می خواند
هــمــایــون شــجــریــان خــوانــنــده  
سینمایی  فیلم  پایانی  تیتراژ 
»قاتل و وحشی« به کارگردانی 

حمید نعمت الله شد.
فــیــلــم ســیــنــمــایــی »قـــاتـــل و 
وحشی« به کارگردانی حمید 

نعمت الله، متقاضی حضور در سی و نهمین جشنواره فیلم فجر، 
این روزها آخرین مراحل فنی را طی می کند. 

همکاری  نعمت الله  حمید  اخیر  آثــار  در  که  شجریان  همایون 
نزدیکی با این فیلمساز داشته، خوانندگی تیتراژ پایانی این فیلم 

سینمایی را برعهده خواهد داشت.
این چهارمین همکاری همایون شجریان با حمید نعمت الله بعد 

از »آرایش غلیظ«، »رگ خواب« و »شعله ور« است.
»قاتل و وحشی« اثری در ژانر جنایی است. لیلا حاتمی، شهرام 
حــقــیــقــت دوســت، امــیــن حــیــایــی، ســتــاره اســکــنــدری، عــزت الله 
رمضانی فر، سام نوری، یاسمین معینی و… از بازیگران تازه ترین 

فیلم حمید نعمت الله هستند.

پخش یورش هواداران ترامپ به کنگره 
پرمخاطب ترین برنامه تاریخ CNN شد

حمله طرفداران ترامپ به کنگره 
و برنامه زنده و مستقیم آن که 
از ســـی ان ان و دیگر شبکه های 
ــد، به  ــا پــخــش مــــی شــ آمـــریـــکـ
برنامه سی ان ان  پرتماشاگرترین 

در تاریخ این شبکه بدل شد.
به نقل از سی ان ان، پوشش ســی ان ان از حمله چهارشنبه هــواداران 
ترامپ به کنگره آمریکا با ۵.۲۲۱ میلیون تماشاگر به پرمخاطب ترین روز 
سی ان ان در تاریخ بدل شد. این برنامه مستقیم در دیگر شبکه ها هم 
تماشاگر زیادی یافت و شبکه های کابلی MSNBC و FNC نیز با پوشش 

مستقیم این یورش روزهای متفاوتی را تجربه کردند.
در حالی که سی ان ان مشغول پخش خبر مستقیم از کنگره در روزی بود 
که باید بایدن به عنوان رئیس جمهوری بعدی آمریکا معرفی می شد، 
هجوم طرفداران ترامپ مستقیم روی آنتن رفت و رکورد ۵.۲۲۱ میلیون 

بیننده به صورت میانگین ثبت شد.
شبکه MSNBC با میانگین ۴.۰۰۶ میلیون بیننده در رتبه دوم قرار گرفت 

و FOX News هم با ۲.۹۸۸ میلیون سوم شد.
این برنامه در ساعات پربیننده سی ان ان ۸.۲۰۳ میلیون مخاطب داشت. 
این شبکه در نهایت از ساعت ۳ بعدازظهر این برنامه را رایگان کرد تا 

تماشاگران بتوانند آن را از طریق وب سایت شبکه ببینند.
به این ترتیب سی ان ان دیجیتال هم پنجمین روز بزرگ خود را با ۷۲ 

میلیون تماشاکننده مستقیم کسب کرد.
در این یورش به کنگره پنج نفر کشته شدند.

کارگردان »جیمزباند« و »نارنیا« درگذشت
مایکل اپتد، فیلمساز انگلیسی 
نوزدهمین  کارگردانی  سابقه  با 
فیلم جیمزباند و سریال خیابان 
سالگی   ۷۹ در  کـــورونـــیـــشـــن، 

درگذشت.
خبرنگاران،  باشگاه  گـــزارش  بــه 

مایکل اپتد؛ کارگردان انگلیسی مجموعه مستندهای »آپ« و فیلم های 
»دختر معدنچی زغال سنگ«، »گوریل ها در مه«، فیلم جیمز باند به 
نام »دنیا کافی نیست« در سال ۱۹۹۹ و »سرگذشت نارنیا: سفر کشتی 

سپیده نما«، در سن ۷۹ سالگی درگذشت.
او در سال ۱۹۹۹ بــرای کارگردانی فیلم جیمز باند به نام »دنیا کافی 
برازنان به عنوان مأمور ۰۰۷ در آن  انتخاب شد که پیرس  نیست« 
نقش آفرینی کرد. اگرچه این اثر در بین فیلم های برتر جیمز باند قرار 
ندارد، اما به خاطر سکانس تعقیب و گریز معروفش با قایق شناخته 

می شود.
گفتنی است که اپتد طی سال های ۲۰۰۳ تا ۲۰۰۹ از اعضای انجمن 
کارگردان های آمریکا بود و سابقه دریافت جایزه از این انجمن را نیز 
دارد. او همچنین جایزه یک عمر دستاورد هنری به خاطر کارگردانی را از 

جشنواره فیلم کمرایمیج دریافت کرده است.

 زهــــره کــهــنــدل  نــســخــه بــاکــیــفــیــت فیلم 
اســت«  جـــرم  فیلم  ایـــن  ــدن  ــ »دی سینمایی 
اکـــران رسمی در  آغــاز  از  روز پس  تنها سه 
سینماهای برخی استان ها در فضای مجازی 
منتشر شد. فیلم سینمایی »دیدن این فیلم 
زهتابچیان  رضــا  کارگردانی  به  اســت«  جــرم 
و تهیه کنندگی محمدرضا شفاه که در سی 
نمایش  به  فجر  فیلم  جشنواره  هفتمین  و 
ــه عــنــوان یــک فیلم ســیــاســی با  ــد و ب ــ درآم
واکنش های مختلفی روبــه رو شد، پس از دو 
پیش  از چهارشنبه هفته  بلاتکلیفی،  سال 
رفت  پــرده  روی  کشور  استان های  برخی  در 
و قــرار بود همزمان با اعــلام ستاد مقابله با 
کرونا و پس از بازگشایی سینماهای تهران در 
پایتخت نیز به عنوان فیلم جدید وارد چرخه 

رسمی اکران شود. 
اکران این فیلم در حالی است که پیش از 
پروانه  آن،  صریح  انتقادهای  دلیل  به  این 
به مدت یک سال صادر نشد  نمایش آن 
و اجازه اکران پیدا نکرده بود. نسخه قاچاق 
»دیدن این فیلم جرم است« در حالی در 
فضای مجازی دست به دست می شود که 
این اثر در اکران آنلاین به نمایش درنیامده 
در  شهرستان ها  در  آن  سینمایی  اکــران  و 
حال پیگیری است، نکته قابل توجه درباره 
درج  فیلم،  غیرقانونی  منتشر شده  نسخه 
جهانی  جشنواره  بازبینی  »جهت  عنوان 
ــت.  ــر اسـ ــصــوی فــیــلــم فـــجـــر« در گـــوشـــه ت
فیلم  ــن  ای تهیه کننده  شــفــاه،  محمدرضا 
قاچاق شده  اســت: »نسخه  گفته  مهر  به 
بــه لــحــاظ فــنــی، نــواقــص مــتــعــددی داشته 
که  نهایی  نسخه  با  بسیاری  تفاوت های  و 
اکنون روی پرده سینماهاست، دارد. با این 
ما  ماند.  ما  همه  جــان  به  خستگی  اتفاق 
فیلم  ایــن  مالکان  عنوان  به  هنری  حــوزه  و 
موضوع  ایــن  بابت  ارشـــاد  وزارت  از  قطعاً 
کرد.  خواهیم  شکایت  قضایی  مراجع  نزد 
که  بــوده  اراده ای  می کنم  فکر  مــن  اگــرچــه 
و  بدهد  رخ  وسعت  ایــن  با  اتفاقی  چنین 
نمی دانم.  تصادفی  چندان  را  اتفاق ها  این 
که  اســت  فیلمی  فیلم همان  ایــن  بــالاخــره 
غیرقانونی  به  طور  ارشــاد  توسط  یک سال 
توقیف شده بود. فیلم همان فیلم است و 
رفته  لو  آن  از  فیلم  ارشــادی که  وزارت  این 
نیز همان وزارت ارشــادی است که فیلم را 
وزارت  وظیفه  ما  بنابراین  بود  کرده  توقیف 
فیلم  این  به  که  را  ارشــاد می دانیم ضــرری 

وارد شده است، جبران کند«.

تیر خلاص به یک فیلم#
با همه گیری کرونا، تمام فیلم های سینمایی 
که به صورت اینترنتی به نمایش درآمدند با 
مجازی  فضای  در  غیرقانونی  انتشار  تهدید 
روبـــه رو بــوده انــد امــا »دیـــدن ایــن فیلم جرم 
است« مورد ویژه این قاچاق هاست، زیرا هنوز 

به اکران آنلاین نرسیده و همزمان با اکران بر 
قاچاق  آن  باکیفیت  نسخه  پــرده سینماها، 

شده است.
ــــدن ایــن  رضـــا زهــتــابــچــیــان، کـــارگـــردان »دی
انتشار  اینکه  بــیــان  بــا  اســـت«  جــرم  فیلم 
در  ما  فیلم  فــروش  به  فیلم  قاچاق  نسخه 
به  مــی زنــد  اکـــران سینمایی ضــربــه جــدی 
نامیمون،  اتفاق  این  می گوید:  ما  خبرنگار 
هم اکران آنلاین و هم انتشار آن در شبکه 
مواجه  جــدی  چالش  با  را  خانگی  نمایش 
فیلم  قاچاق  می کند؛ چون بسیاری نسخه 
را تماشا خواهند کرد که متأسفانه نسخه  
روزهــای  زیــرا در  ناقصی هم هست  و  خام 
جشنواره به خاطر کمبود زمان، فرصت به 
و آن نسخه دارای  پیدا نشد  فیلم  تکمیل 
انواع نقص فنی در موسیقی، صداگذاری، 

تدوین، رنگ، نور و گرافیک است.
او با اشاره به وجود »برچسب نسخه بازبینی 
جشنواره جهانی فیلم فجر« در نسخه قاچاق 
نسخه  انتشار  می کند:  عــنــوان  فیلم  شــده 
فیلم،  رسمی  اکــران  با  همزمان  فیلم  قاچاق 
ضربه نهایی و تیر خلاص عده ای به این فیلم 

بود!
وی خاطرنشان می کند: این فیلم پایگاه رسمی 
نداشت که از آن حمایت کند یعنی در همه 
طیف ها و سویه های سیاسی، هم موافقانی 
داشت و هم مخالفانی بنابراین جبهه واحدی 
از فیلم حمایت کند؛ ما  وجــود نداشت که 
بودیم و خدا. از سال ۹۷ تاکنون، پس از دو 
ســال بلاتکلیفی بــرای اکـــران، حــالا چند روز 
پیش از اکران رسمی فیلم، نسخه قاچاق آن 
منتشر شد و منافع فیلم را آسیب رساند و 
ما را با چالشی جدی مواجه کرد، به  گونه ای 

که حالا هر روز، با تبلیغات ما، انتشار نسخه 
قاچاق فیلم بیشتر می شود. یعنی هر چقدر 
بــرای  گــویــی  می کنیم  تبلیغ  فیلم  ــرای  بـ کــه 
قاچاقچیان فیلم تبلیغ می کنیم و بازار آن ها 
را گرم می کنیم. ما یقین داشتیم که این فیلم، 
فروش خیلی خوبی خواهد داشت، البته که 

لودهندگان فیلم هم چنین یقینی داشتند!

مانند آینه عمل کرد#
زهتابچیان با بیان اینکه فیلمش ضددولتی 
نیست بلکه عملکرد دولت هم در آن به نقد 
مانند  فیلم  ایــن  می گوید:  می شود،  کشیده 
آینه عمل کرد، عده ای خودشان را در این آینه 
دیدند و احساس کردند که آن ها هدف تیغ 
فیلم هستند؛ و این عده، از جاهای مختلف 

بودند و نه فقط دولتی ها. 
ــه مــی کــنــد: مــن موقع  ــردان اضــاف ــارگـ ایـــن کـ

بودم  فیلم، بسیار مراقب  نگارش و ساخت 
را در حــد حمله به  کــه شــأن و سطح فیلم 
یک دولت موقت و گذرا پایین نیاورم. حرف 
فیلم؛ عدالت خواهی، قانونمداری و مبارزه با 
ظلم های اجتماعی است بنابراین برای طیف 
خاصی طراحی نشده است بلکه طیف ها و 
اقشار مختلف را نقد می کند از جمله دولت 
را. به نظرم منافع شخصی، گروهی و حزبی در 
توقیف این فیلم به شدت دخیل بوده است.

او با بیان اینکه مخالف اکران آنلاین فیلمش 
برای  فیلم  ایــن  اظهار می کند:  اســت،  ــوده  ب
نمایش روی پرده سینما ساخته شده است 
)به خصوص نسخه کامل  شده ای که اکنون 
داریم( ترجیح بسیاری از کارگردان ها، نمایش 
فیلم روی پرده است ولی آن طور که انتظار 
داشتیم نشد چون وقتی به اکران سینمایی 
و  شــد  منتشر  آن  قــاچــاق  نسخه  رسیدیم، 
مجبوریم زودتر از برنامه ریزی هایمان، فیلم 
اینکه بسیاری  آنلاین کنیم. ضمن  اکــران  را 
نسخه قاچاق فیلم را خواهند دید و این، از 
آمار تماشای ما در سینمای اینترنتی خواهد 
کاست یعنی فیلم، هم ضرر مادی می کند و 

هم اعتباری.
برای  حلی  راه  حتماً  اینکه  بر  تأکید  با  وی 
مبارزه با قاچاق فیلم ها وجود دارد، می گوید: 
این معضل هم مانند بسیاری از مشکلات 
دارد  راهکار  اجتماعی  و  اقتصادی  سیاسی، 
ولی مهم این است که دغدغه رفع آن مشکل 
از مسائلی که  وجود داشته باشد. بسیاری 
برای ما معضل است، راهکارهایش در دنیا 

وجود دارد. 
کــارگــردان و نویسنده »دیــدن این فیلم جرم 
این  از ساخت  پس  می کند:  اظهار  اســت« 

فیلم دیگری  نتوانستم  مــدت  ایــن  در  فیلم، 
خاطر  به  فیلمنامه هایم  برخی  چــون  بسازم 
مضامینی که داشتند اجازه ساخت نیافتند. 
عده ای حاضرند که کشور به قهقرا برود اما 

منافع آن ها زیر سؤال نرود.

این فیلم هرگز ساخته نمی شد #
اگر...

او با بیان اینکه دشواری های اکران »دیدن این 
فیلم جرم است« انگیزه اش را برای فیلم سازی 
کــم کـــرده اســـت، پــاســخ مــی دهــد: فیلمی را 
به  باشد نسبت  دربـــاره مسائل اخلاقی  که 
فیلم هایی که فقط به موضوعات سیاسی یا 
اجتماعی صرف می پردازد، بنیادی تر می دانم. 
اما  اســت  ایــن معضلات، مهم  به  پرداختن 
»اخــلاق« مسئله ای بنیادین است. مسائل 
ســیــاســی، اقــتــصــادی و اجــتــمــاعــی، مسائل 
روبنایی هستند. فیلمی که به مسائل اخلاقی 
ترجیح من هم  و  است  زیربنایی تر  بپردازد، 
گاهی  امــا  اســت  فیلم هایی  چنین  ساخت 
اتفاق هایی رخ می دهد که برای من جان گداز 

است و نمی توانم از آن ها بگذرم.
زهتابچیان می گوید: اگر حوزه هنری، حامی 
ساخت فیلم »دیــدن این فیلم جرم است« 
نبود، این فیلم هرگز ساخته نمی شد چه برسد 
به اینکه رنــگ پــرده را بــرای اکــران سینمایی 
ببیند. اگر نهاد حقوقی معتبری همچون حوزه  
هنری بتواند پای فیلمنامه هایم بایستد باز هم 

حاضرم فیلم هایی از این جنس بسازم.
او فضای کلی سینمای ایران را زیرمجموعه 
فضای کلی کشور دانسته و یادآور می شود: 
اگــر فــضــای انــدیــشــه ورزی در کــشــور بازتر 
شود یعنی افکار متنافر، متضاد و متفاوت 
ظهور و بروز بیشتری داشته باشند، فضای 
جامعه پویاتر می شود و به تبع آن سینما 
هم کارکرد مؤثرتری پیدا می کند و می تواند 
مشارکتی  کــشــور  یــک  ــاع  اوضــ بــهــبــود  در 
بسته  فضا  وقتی  امــا  باشد  داشــتــه  جــدی 
و مــحــدود شـــود، بــســیــاری از انــدیــشــه هــا 
قرار  اگر  چون  نمی کنند  پیدا  بــروز  فرصت 
باشد حرفی برآمده از اندیشه ای بزنید که 
قــدرت خوش  از صاحبان  برخی  مــذاق  به 
نیاید با توقیف مواجه می شوید یا برچسب 

سیاه نمایی می خورید. 
ایــن فضا  در  اضــافــه می کند:  فیلمساز  ایــن 
از  اســـتـــوار،  و  جـــدی  فیلم های  از  بــســیــاری 
گردونه خارج می شوند و ناخودآگاه به سمت 
سینمایی می رویم که به موضوعات مهم ولی 
طــلاق،  مسئله  همچون  ــردازد  مــی پ روبنایی 
اعتیاد و... که همه این مسائل معلول هستند 
و نه علت. یعنی سینمایی دارید که علت یابی 
ندارید  را  ریشه یابی  ــازه  اجـ چــون  نمی کند 
پس یا باید نرم و کنترل  شده به معلول های 
اجتماعی بپردازید )و نه علت های آن ها!(  و یا 

باید به سراغ فیلم های طنز بروید.

برش

اگر قرار باشد حرفی 
برآمده از اندیشه ای 

بزنید که به مذاق برخی از 
صاحبان قدرت خوش نیاید 
با توقیف مواجه می شوید 

یا برچسب سیاه نمایی 
می خورید. در این فضا 

بسیاری از فیلم های جدی 
و استوار، از گردونه خارج 

می شوند

در ویژه برنامه اختتامیه یازدهمین جشنواره عمار 

چفیه خونین شهید خالقی پور به سیدمحمود رضوی هدیه شد 
جشنواره  یازدهمین  اختتامیه  تلویزیونی  ویژ ه برنامه 
مردمی فیلم عمار جمعه شب گذشته با پاسداشت 
سیدمحمود رضوی؛ تهیه کننده سینما و کلر ژوبرت؛ 
نویسنده مسلمان فرانسوی از شبکه افق روی آنتن 
این  اتفاق های  مهم ترین  بر  ــروری  م ــه  ادام در  رفــت. 

اختتامیه خواهیم داشت.

 امیدوارم سیدمحمود رضوی #
به سینما برگردد

بنا بر این گزارش، در بخشی از ویژه برنامه اختتامیه 
حضور  با  عمار،  فیلم  مردمی  جشنواره  یازدهمین 
فرزند شهید صیاد شیرازی، نادر طالب زاده، مسعود 
ــواد مــنــصــوری، مــراســم پــاســداشــت و  ده نــمــکــی و جـ
مانند  آثاری  تهیه کننده  رضوی،  تجلیل سیدمحمود 

»سیانور«، »ماجرای نیمروز« ۱ و ۲ برگزار شد.
در مستندی که درباره سیدمحمود رضوی پخش شد، 
بهروز شعیبی؛ کارگردان فیلم سینمایی »سیانور« در 
سخنانی گفت: خوشحال هستم که در ۴۰ سالگی 
رضوی از او قدردانی می شود و امیدوارم سال های سال 

فیلم بسازد و از سینما فاصله نگیرد.
فکر  کــرد:  اظهار  سخنانی  در  نیز  ده نمکی  مسعود 
می کنم چنین برنامه ای، خلأ آن حس می شد. عمار 
محملی است هم برای کشف استعدادها و هم تجلیل 
بزرگان. تجلیل جشنواره عمار از آقای رضوی، چنین 
کــاری اســت. حــوزه سیاست که آقــای رضــوی اکنون 
وارد آن شده است، به نظر من، لطمه به سینماست، 
ورودشان به سیاست، مغبون شدن سینماست، فکر 
برگردند،  سینما  به  و  کنند  تجدیدنظر  باید  می کنم 
امــا سیاست  اســت  ماندگار  کتاب،  مثل  کــار سینما 
مانند روزنامه است. طالب زاده هم در سخنانی درباره 
سیدمحمود رضــوی بیان کــرد: آقــای رضــوی یکی از 
انـــدازه یک  و خــودش  اســت  تهیه کنندگان برجسته 
کارگردان، سوژه یابی و تیم تولید قوی دارد این مسائل 

فهم استراتژیک می خواهد که ایشان دارد.
در ادامــه، پس از پخش کلیپی دربــاره مادر شهیدان 
خالقی پور، با اهدای چفیه شهید رسول خالقی پور، از 

سیدمحمود رضوی تجلیل به عمل آمد.

 اهدای چفیه خونین شهید #
به سیدمحمود رضوی

در این قسمت برنامه، مادر شهیدان خالقی پور نیز در 
ارتباطی تلفنی در سخنانی بیان کرد: مفتخرم دهمین 
با بچه های جشنواره عمار هستم و  سالی است که 
عوامل جشنواره، من را مادر خودشان می دانند. این 
چفیه ای که هدیه می دهم برای فرزندم رسول است که 
هر موقعی به جبهه و عملیات می رفت، این چفیه را 
می بست، پس از شهادتش، پیکرش ۴۰ روز بر زمین 
مانده بود. وقتی چفیه او را به من دادند، پر از خون 
بود، من آن را با اشک چشمانم شستم، لیاقت این 
چفیه، برای افراد خوب انقلابی است. آقای رضوی هم 
یکی از فرزندان لایق ماست. ان شاءالله که این هدیه 
مبارکشان باشد. من فیلم ماجرای نیمروز ایشان را ۱۰ 
بار دیدم، بچه های من هم در این عملیات ها بودند، 
من در این فیلم دنبال بچه های خودم بودند، این قدر 
خوب بود که فکر می کردم واقعی است. کارهایی که در 
راه شهدا می سازند، شهدا هم به آن ها کمک می کنند 

و هم در آخرت، دستشان را می گیرند.
رضوی در سخنانی پس از دریافت این هدیه عنوان 
کرد: تشکر می کنم از مادر شهیدان خالقی پور. افتخار 
می کنم مــرا هــم فــرزنــد خــودشــان مــی دانــنــد. سال ها 
دغدغه ذهنی من بود که وقتی می میریم چه چیزی در 

دست خواهیم داشت که در آخرت عرضه کنیم، حالا 
دست کم می دانم که می توانم بگویم چنین چفیه ای 

را دارم.
نیز  فرزند شهید صیاد شیرازی  گــزارش،  ایــن  بر  بنا 
را  فیلم عمار  افتخار جشنواره مردمی  لوح  و  فانوس 
سیدمحمود  به  خالقی پور  شهیدان  مــادر  امضای  با 

رضوی اهدا کرد.

 تقدیر از برگزیدگان #
»حافظه ملی« و »پایش اجتماعی«

بخش  برگزیدگان  ویژه برنامه،  ایــن  بعدی  بخش  در 
مسابقه مستند »حافظه ملی« و »پایش و پالایش 
داوران  هیئت  شــدنــد.  تقدیر  و  معرفی  اجتماعی« 
بخش »مستند حافظه ملی )تاریخ سیاسی(« ضمن 
»عبدالحسین  کارگردانی  به  »کمیته«  اثر  از  تقدیر 
ــوزده« بــه کــارگــردانــی  ــ ــر »۱۹۱۹- نـــوزده ن بــدرلــو« و اث
»مهدی صلواتچی«، لوح افتخار این بخش را به اثر 
نقویان«  »مهدی  کارگردانی  به  سربازی«  لباس  »در 
و  برجسته  فرماندهی  و  مدیریت  »تبیین،  علت  به 
بسیار تأثیرگذار در ارتباط با دفاع مقدس« و اثر »سرو 
به  محبوب«  قنبرزاده  »سعید  کارگردانی  به  قامت« 
علت »معرفی روحانی مجاهد، مردمی و شجاع که 
همزمان توسط ضدانقلاب ترور شخصیت می شد« 

اهدا کردند. همچنین فانوس این بخش به اثر »استان 
چهاردهم« به کارگردانی »محسن کریمیان« به علت 
»اهمیت موضوع، تدوین مناسب و مستند افشاگرانه 
علیه پهلوی« اهدا شد. هیئت داوران بخش »مستند 
اثر  از  تقدیر  اجــتــمــاعــی«، ضمن  پــالایــش  و  پــایــش 
»سقف های معلق« به کارگردانی »محمد نجفی« و 
پورمحمدی«،  »سهیلا  کارگردانی  به  »مهاجران«  اثر 
لوح افتخار این بخش را به اثر »متری شیش و نیم« 
به کارگردانی »داوود مبصر« به علت »اثرگذار بودن 
مستند پس از اکران در مسئله دشت مغان و ورود 
ریاست قوه قضائیه از ابعاد قضایی و حقوقی« و اثر 
»نفس خوار« به کارگردانی مشترک »محمد محمدی 
سرشت و علی سلمانی« به علت »مبارزه امیدوارانه 
تخریب  با  مقابله  عرصه  به  انقلابی  جوانان  ورود  و 

محیط زیست« اهدا کردند.
ــر »قــزل قــیــه« به  همچنین فــانــوس ایــن بخش بــه اث
کارگردانی »سیامک مختاری« به علت »خط شکنی و 
توجه به نقض قانون اساسی و مسئله انفال و یکطرفه 

نبودن مستند در پرداخت سوژه« تعلق گرفت.

 »دستکش ننه عصمت« #
در دستان نویسنده فرانسوی

براساس این گزارش، بخش بعدی ویژه برنامه اختتامیه 
یازدهمین جشنواره مردمی فیلم عمار، به پاسداشت 
ایــران  مقیم  فــرانــســوی  نویسنده  ژوبـــرت،  کلر  خانم 
اختصاص داشت. با حضور مادر شهیدان خالقی پور 
و مادر شهید فلاح پور، »دستکش ننه عصمت«، جایزه 
ویژه جشنواره به خانم »کلر ژوبرت«، نویسنده ادبیات 
رعایت دستورالعمل های  دلیل  به  اهدا شد.  کودکان 
ــارج از اســتــودیــوی  بــهــداشــتــی، ایـــن پــاســداشــت خــ

ویژه برنامه جشنواره عمار برگزار شده بود.
بنا بر این گزارش، بخش بعدی این برنامه، به معرفی 
به  ما«  با عنوان »قصه  بخش سوژه جشنواره عمار 
این  در  داشت.  اختصاص   gheseyemaa.ir نشانی 
بانوی  فاطمه حقیرالسادات،  بی بی  از  کلیپی  بخش، 
دانشمند و مخترع به عنوان یکی از سوژه های موفق 

سایت »قصه ما« پخش شد.

جشنواره

گفت وگو با رضا زهتابچیان، کارگردان  سیاسی  ترین فیلم دهه 90

»دیدن این فیلم جرم است« اما قاچاق آن نه!
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